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El Club Universitari   
   
 
Suposo que em vaig incorporar al Club Universitari sobre els anys seixanta i escaig, 

1962, 1963, 1964...  

 

El Club Universitari tinc la idea  que es funda com a club esportiu, aquí a Tortosa.  

Una de les persones que va estar en esta fundació, de les primeres, és Calvet, lo de 

l’agència. Després, qui va estar també al Club Universitari és Paco Borràs. Ell estava 

com a secretari o tresorer, i em va passar a mi els papers. Jo vaig estar a la Junta 

bastant de temps. Ara no recordo exactament los anys, perquè és un tema que no 

he estat mirant. La veritat és que jo penso que si em preguntes com em vaig 

relacionar amb lo Club Universitari, la veritat és que no ho recordo exactament.  

 

Com havia estat a la Junta, jo tenia dos o tres carpetes amb documentació bastant 

completa del Club Universitari. Catàlegs i papers del que s’havia anat fent. Quan se 

fa el Casal Tortosí i el Club Universitari ja té un local social fix, que faig? Tenia 

aquelles dos o tres carpetes i les dono perquè les guarden al local social. Al cap de 

pocs dies, hi van entrar a robar i ho van fer malbé. Si jo me les hagués guardat, avui 

existirien, Si no hagués sigut solidari i me les hagués guardat, avui existirien perquè 

encara les tindria a casa.  

 

Com molts dels quadres, molts dels quadres del Club Universitari on estan? Aquí, en 

aquesta casa (l’Ajuntament), i te’ls puc assenyalar perquè els vaig portar jo. Si no 

n’hi ha la relació és culpa meva, perquè els vaig portar jo. Hagués hagut de fer la 

relació. La vaig fer, però es va perdre. Però encara me’n recordo: los dos todós són 

del Club Universitari, són dos gravats. Hi ha una maculatura de Tharrats, que també 

és del Club. Són peces del Club Universitari, no són de l’Ajuntament, estan 

dipositades aquí perquè no hi havia lloc. Bé, dipositades al Museu.  



 

El Club Universitari eren poca gent, perquè en aquell moment d’universitaris n’hi 

havia molt poquets. Se n’anaven a Barcelona a principis de setembre i no tornaven 

pràcticament fins al desembre. S’estaven dos mesos clavats a Barcelona, perquè  

era una cosa que valia diners i costava molt de temps. Se suposava que els 

universitaris, una vegada estaven a Barcelona,  bevien d’aquelles fonts que aquí no 

tenien. I quan arribaven a Tortosa, evidentment intentaven fer alguna cosa 

semblant al que veien a Barcelona, que aquí era molt. 

 

Els que estàvem aquí que no érem universitaris, com ens podíem fer socis? d’alguna 

forma donar suport des d’aquí, fer coses? Com ells estaven a Barcelona, nosaltres 

podíem fer els rebuts mensuals, cobrar els diners, si hi havia alguna correspondència 

o alguna cosa, fer un manteniment per a què quan arribessin... No era molta feina, 

però era suport logístic.  

 

A part, hi ha una altra cosa que era important, i és que tots els materials que editava 

el Club Universitari, d’alguna forma, lo seu disseny era molt cuidat , era molt exquisit, 

fet amb mitjans molt precaris.  

 

Bàsicament, hi va haver una època que dissenyava Joan Antoni Blanch, i per a mi 

els seus dissenys eren un punt d’atracció. Moltes coses les feia a Querol1 i a Peri2, i  es 

feia les caixes. Anava allí i agafava tipus antics de fusta, lo que sigui, i es feia la 

caixa. Perquè, clar, no és com ara, sinó que anaves allí, agafaves les lletres i les 

anaves posant dins d’un recipient i s’imprimia.  

 

Una cosa important del Club és que, diguéssim, els seus elements físics visuals eren 

diferents, trencaven. I encara avui són bastant irrepetibles. Jo et diria que són 

comparables a molts dels elements que  he vist a l’IVAM3, a València. Tenen un fons 

documental bastant important sobre constructivisme, los constructivistes russos. Allí, a 

l’IVAM, se veu que han comprat i tenen molts materials, revistes, catàlegs, sobre los 

geomètrics i constructivistes russos. 

                                            
1
 Impremta 

2
 Impremta 

3
 Institut Valencià d’Art modern 



 

I d’alguna forma, estos elements que es feien aquí estan una mica emparentats; 

conscientment o inconscientment, tenen una idea de modernitat com aquella. En 

aquest aspecte, de disseny, jo penso que és molt important quan tu agafaves 

qualsevol document de l’època i és absolutament, diguéssim, com a grafisme. És 

que no n’hi ha! És agafar un grapat de lletres de la caixa i tirar-les allí damunt i ja 

està! I qualsevol paper. I aquí no, el Club Universitari sempre feia coses molt, molt... 

 

Tot i així, penso que la gent aquí teníem una gran necessitat, com a mínim, jo tenia 

una gran necessitat o una gran curiositat per descobrir què passava. ... El Club 

Universitari, el fet aquest que t’arribava la gent de fora i et portava aquest aire fresc 

o tenia estos contactes, era... Perquè al final la majoria van acabar per marxar de 

Tortosa, i alguns han tornat després més tard.  

 

 
 

La compra del Convent de Sant Joan 
 
 
Les monges se’n van anar i llavors se va quedar lo convent. Va ser ja una mica per 

tindre un espai diguéssim públic. Bé públic!, per a entitats.  

 

Lo que passa és que, penso, que per circumstàncies de la ciutat, mai va acabar de 

rutllar. També és veritat que en aquells moments, lo Club Universitari ja estava una 

mica a les últimes. Ja començaven a canviar les coses i el Club  ja no tenia la...  

 

Però, penso que no va tenir-ne mai gaires de socis. I això per a tenir, per a mantenir 

un local..., perquè els diners que tenia se’ls gastava en activitats, i borrón y cuenta 

nueva. Si hagués hagut d’amortitzar, gastar-se diners en un local, i en lloguers, i en 

no sé què, no hagués pogut fer res pràcticament.  

 

A més, lo Club Universitari tenia molt mala fama. A Tortosa, hi havia una Brigada 

político-social. quan només n’hi havia a les capitals de província. La sort del Club, 

tot i que feia activitats molt  educatives, és que la gran majoria de les persones que 

estaven, que portaven la direcció o estaven al capdavant, eren de família burgesa. 



Llavors això los donava una certa, diguéssim benevolència. Era allò com las 

travesuras de... ! 

 

Tampoc ho dic en mal sentit, però possiblement si aquest moviment només hagués 

nascut des de la base, diguéssim, més proletària, si la gent que ho hagués portat 

hagués sortit d’un altre nivell social, hagués durat menys temps.  

 

La majoria dels que estaven al Club eren de cases de burgesos, per això podien 

estudiar, si no de què? I no passa res. Aquest era fill de Fulano i l’altre era fill de 

Mengano. Mira, hi havia una certa permisivitat. Però, possiblement, si en lloc d’estar 

aquesta gent haguessin estat altres, Agustí Forner i xim-pum, de què? Cap 

mirament. 

 

 

Trobada 72 
 
 
Vaig fer jo el disseny de la propaganda i els catàlegs. Va ser de les últimes coses que 

es van fer. Sí, va ser una mica de tot. Sempre s’havia intentat fer coses una mica per 

provocar, donar pistes, però los estaments oficials mai se’n van adonar. Era com 

una mena d’alternativa a les Festes de la Cinta. Perquè, per exemple, jo no recordo 

quin any, Massip va fer fer un programa de Festes, que per a mi és únic!, dissenyat 

per Joan Antoni Blanch, amb gravats de Frederic Mauri i amb poemes escrits per 

Manolo Pérez. És un programa fantàstic, és molt bonic! Un programa de Festes de la 

Cinta preciós, bonic.  

 
 
 

Exposició Club Universitari 1968 
 
 
Vaig fer una exposició per al Club Universitari l’any 1968, a la sala d’exposicions que 

hi havia al carrer de La Rosa, baix de la Biblioteca Popular. Es deia Els arbres i 

Rocamora. El cartell me’l va dissenyar Joan Antoni Blanch, va ser el primer cartell 

que em va dissenyar, i era molt bonic. Bàsicament, eren una sèrie de dibuixos que 



vaig fer basant-me en soques, un tema que m’ha agradat sempre i em continua 

agradant.  

 

Més tard vaig fer un quadern de poesies, uns poemes que havia fet a la mili, i uns 

gravats que havia fet en linòleum. Per a tindre el permís havies de fer una relació de 

totes les obres que volies exposar, enviar-ho a la Oficina de Información y Turismo de 

Tarragona, que t’aprovessin aquella relació de les obres, los títols i la descripció. 

Quadre per quadre, havies d’explicar si la soca tenia tres branques o en tenia sis, o 

tenia tres forats i s’assemblava a algú, perquè clar, podia assemblar-se a algú...  

 

I una vegada tenies aquest paper segellat  per Información y Turismo, Governació, 

que era la Policia, te donaven l’autorització. Tot i així, el comissari de policia de 

Tortosa, es va prendre la molèstia de vindre a veure’m a l’exposició, i que li expliqués 

perquè el Club Universitari subvencionava (si es pot dir subvencionar)... L’únic que 

va fer el Club Universitari va ser donar-me, diguéssim, l’aixopluc logístic, que volia dir 

que em va pagar el cartell. Jo vaig haver d’explicar lo millor que vaig saber que 

significaven les soques de les oliveres i els garrofers.  

 

I esperar que s’ho arribés a creure. S’ho va creure, suposo, perquè d’allí no va 

passar a mayores perquè podia passar a mayores... 

 

 

Música i censura 
 

Si hi havia un  recital de cançó, les lletres també s’havien de portar primer, una per 

una. Raimon i tots ells ja ho portaven preparat i portaven les lletres una per una. I 

que no se’n saltessin, perquè si se’n saltaven una, o els demanaven un bis, i en 

cantaven una que no estava prevista: multa. Multa, perquè no era una broma. 

 

 
 
 
Mossèn Manyà 
 



El Club Universitari, l’any 1961, va fer un homenatge a Mossèn Manyà, perquè 

s’havia jubilat, i li van pagar la edició del llibre Les meves confessions. 
 

Aquest llibre és molt divertit, perquè hi ha dos edicions. Hi ha una edició completa, i 

després me sembla que hi ha...  Possiblement el va fer el Club Universitari i potser es 

va reeditar després més tard, i algú d’aquí Tortosa va comprar tota l’edició per a fer 

desaparèixer un dels capítols del llibre... Sí, un dels capítols del llibre, i després se va 

repetir, los van tornar a fer sense un capítol, un capítol que parlava del Bisbe Moll i 

Salor. 

 

 

 

 

 


